

THE UNITED NATIONS SYSTEM AND
INTERNATIONAL ORGANIZATIONS

GLOBAL COOPERATION FOR A BETTER FUTURE

Law & Property Rights

The United Nations System and International Organizations

Code: 251104



futurecentre.net



Course Introduction

In an increasingly interconnected and complex global landscape, international organizations play a pivotal role in addressing transnational challenges that no single nation can solve alone. At the heart of this global governance architecture stands the United Nations (UN) system, a vast network of entities tasked with maintaining international peace and security, promoting sustainable development, protecting human rights, and upholding international law. This course provides a comprehensive overview of the history, structure, functions, and evolving role of the UN and other major international organizations.

Participants will explore the theoretical foundations of multilateralism and the practical realities of international cooperation. The course examines the UN's principal organs, specialized agencies, funds, and programs, as well as its relationship with regional organizations and non-state actors. Through case studies of current global issues—from conflict resolution and climate change to global health and migration—this program offers a critical understanding of the opportunities and limitations of international diplomacy and institutional action in the 21st century.

Training Method

- Pre-assessment
- Live group instruction
- Use of real-world examples, case studies and exercises
- Interactive participation and discussion
- Power point presentation, LCD and flip chart
- Group activities and tests
- Each participant receives a binder containing a copy of the presentation
- slides and handouts
- Post-assessment

Course Objectives

Upon successful completion of this course, participants will be able to:

- **Analyze** the historical origins and theoretical underpinnings of the modern system of international organizations, with a focus on the United Nations.
- **Map** the complex structure of the UN system, including its six principal organs, specialized agencies, funds, and programs.
- **Evaluate** the roles and functions of key international organizations in maintaining peace and security, promoting development, protecting human rights, and formulating international law.
- **Assess** the interactions between the UN, regional organizations (e.g., AU, EU, ASEAN), and non-state actors (NGOs, civil society, private sector).
- **Critically examine** the major challenges facing international organizations, including issues of legitimacy, reform, funding, and power politics.
- **Formulate** informed perspectives on the future of multilateralism in addressing global crises

Who Should Attend?

This course is designed for individuals seeking to understand or work within the framework of global governance:

- **Diplomats and Foreign Service Officers**
- **Government Officials** from ministries of foreign affairs, international cooperation, and defense
- **Staff of International Organizations** (UN, AU, EU, World Bank, IMF, etc.)
- **NGO Professionals and Humanitarian Workers**
- **Journalists** covering international affairs
- **Academics and Students** of International Relations, Political Science, Law, and Development Studies
- **Corporate Social Responsibility (CSR) and Public Affairs Managers** in multinational corporations
- **Anyone** with a keen interest in global issues and international cooperation

Course Outline

Day 1: Foundations of Global Governance

Morning Session: The Evolution of International Cooperation

- From the Concert of Europe to the League of Nations: Historical Precedents.
- The Founding of the United Nations: The San Francisco Conference and the UN Charter.
- Theories of International Relations: Realism, Liberalism, and Constructivism in IO.

Afternoon Session: The UN Charter and Fundamental Principles

- Purposes and Principles of the UN.
- Sovereignty vs. Intervention: The Principle of Non-Intervention and R2P (Responsibility to Protect).
- **Case Study:** Analyze the tension between sovereignty and human rights in a specific crisis.

Day 2: The Core United Nations: Principal Organs

Morning Session: The Security Council and Peace & Security

- Composition, Voting Procedures, and the Veto Power.
- Tools: Peacekeeping, Sanctions, and Authorizing the Use of Force.
- The Challenges of SC Reform and Deadlock.

Afternoon Session: The General Assembly and ECOSOC

- The UN's Main Deliberative Body: Resolutions and Budgetary Power.
- The Economic and Social Council: Coordinating Development and Humanitarian Work.
- **Simulation:** Participate in a mock General Assembly debate on a current global issue.

Day 3: The Extended UN Family: Agencies, Programs, and Law

Morning Session: Specialized Agencies and Funds

- The Bretton Woods Institutions: The World Bank and IMF.
- Humanitarian and Development Actors: UNICEF, UNDP, WFP, UNHCR.
- Technical Agencies: WHO, UNESCO, ILO, FAO.

Afternoon Session: International Law and Justice

- The Role of the International Court of Justice (ICJ).
- The International Criminal Court (ICC) and other tribunals.
- Treaty-making and the codification of international law.

Course Outline

Day 4: The UN in Action: Partners and Critical Issues

Morning Session: Working with Partners

- Regional Organizations: The AU, EU, ASEAN, OAS, and their collaboration with the UN.
- The Role of Non-Governmental Organizations (NGOs) and Civil Society.

Afternoon Session: Addressing 21st Century Challenges

- The Sustainable Development Goals (SDGs): A Framework for Global Development.
- Climate Change: The UNFCCC and the Paris Agreement.
- **Workshop:** Develop a project proposal for a UN fund addressing a specific SDG.

Day 5: Critical Perspectives and the Future of Multilateralism

Morning Session: Reform and Challenges

- Critiques of the UN System: Bureaucracy, Inefficiency, and Democratic Deficits.
- The Funding Crisis and Financial Dependence.
- Power Politics: The Influence of P5 and Major Donors.

Afternoon Session: Capstone and the Path Forward

- **Capstone Exercise:** In groups, develop a reform proposal for a specific aspect of the UN system and present it to a panel.
- The Future of Multilateralism: Navigating Great Power Competition, Nationalism, and New Technologies.
- **Final Debate:** Is the UN system still fit for purpose in the 21st century?
- **Course Recap and Conclusion.**



المقدمة

في ظل مشهد عالمي متزايد الترابط والتعقيد، تلعب المنظمات الدولية دوراً محورياً في مواجهة التحديات العابرة للحدود الوطنية التي لا تستطيع أي دولة بمفردها حلها. وفي قلب هذا الهيكل العالمي للحكومة، تقف منظومة الأمم المتحدة، وهي شبكة واسعة من الكيانات المكلفة بضمان السلام والأمن الدوليين، وتعزيز التنمية المستدامة، وحماية حقوق الإنسان، ودعم القانون الدولي. تقدم هذه الدورة نظرة شاملة على تاريخ الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الرئيسية الأخرى وهيكلها ووظائفها ودورها المتتطور.

سيستكشف المشاركون الأسس النظرية للتعديدية والواقع العملي للتعاون الدولي. وتناول الدورة الأجهزة الرئيسية للأمم المتحدة ووكالاتها المتخصصة وصناديقها وبرامجها، بالإضافة إلى علاقتها بالمنظمات الإقليمية والجهات الفاعلة غير الحكومية. ومن خلال دراسات حالة للقضايا العالمية الراهنة - من حل النزاعات وتغيير المناخ إلى الصحة العالمية والهجرة - يقدم هذا البرنامج فهماً نقدياً لفرص وقيود الدبلوماسية الدولية والعمل المؤسسي في القرن الحادي والعشرين.

طريقة التدريب

- التقييم المسبق
- تدريب جماعي مباشر
- استخدام أمثلة واقعية ودراسات حالة وتمارين
- مشاركة ونقاش تفاعلي
- عرض تقديمي باستخدام باور بوينت، وشاشة LCD، ولوح ورقي
- أنشطة واختبارات جماعية
- يحصل كل مشارك على ملف يحتوي على نسخة من العرض التقديمي
- شرائح وملصقات
- التقييم اللاحق

أهداف الدورة

عند إكمال هذه الدورة بنجاح، سيكون المشاركون قادرين على:

- تحليل الأصول التاريخية والأسس النظرية للنظام الحديث للمنظمات الدولية، مع التركيز على الأمم المتحدة.
- رسم خريطة للهيكل المعقد لمنظمة الأمم المتحدة، بما في ذلك أجهزتها الستة الرئيسية، ووكالاتها المتخصصة، وصناديقها، وبرامجها.
- تقييم الأدوار والوظائف التي تلعبها المنظمات الدولية الرئيسية في الحفاظ على السلام والأمن، وتعزيز التنمية، وحماية حقوق الإنسان، وصياغة القانون الدولي.
- تقييم التفاعلات بين الأمم المتحدة والمنظمات الإقليمية (على سبيل المثال، الاتحاد الأفريقي، والاتحاد الأوروبي، ورابطة دول جنوب شرق آسيا)، والجهات الفاعلة غير الحكومية (المنظمات غير الحكومية، والمجتمع المدني، والقطاع الخاص).
- دراسة نقدية للتحديات الرئيسية التي تواجه المنظمات الدولية، بما في ذلك قضايا الشرعية، والإصلاح، والتمويل، وسياسة القوة.
- صياغة وجهات نظر مستنيرة بشأن مستقبل التعديل في معالجة الأزمات العالمية

من ينبغي أن يهتم؟

تم تصميم هذه الدورة للأفراد الذين يسعون إلى فهم أو العمل ضمن إطار الحكومة العالمية:

- الدبلوماسيون وموظفو الخدمة الخارجية
- المسؤولون الحكوميون من وزارات الخارجية والتعاون الدولي والدفاع
- موظفو المنظمات الدولية (الأمم المتحدة، الاتحاد الأفريقي، الاتحاد الأوروبي، البنك الدولي، صندوق النقد الدولي، إلخ.)
- المهنيون في المنظمات غير الحكومية والعاملون في المجال الإنساني
- الصحفيون الذين يغطون الشؤون الدولية
- الأكاديميون وطلاب العلاقات الدولية والعلوم السياسية والقانون ودراسات التنمية
- مدورو المسؤولية الاجتماعية للشركات والشؤون العامة في الشركات المتعددة الجنسيات
- أي شخص لديه اهتمام كبير بالقضايا العالمية والتعاون الدولي

محتويات الكورس

اليوم الأول أسس الحكومة العالمية

الجلسة الصباحية: تطور التعاون الدولي

- من مؤتمر أوروبا إلى عصبة الأمم: سوابق تاريخية
- تأسيس الأمم المتحدة: مؤتمر سان فرانسيسكو وميثاق الأمم المتحدة.
- نظريات العلاقات الدولية: الواقعية والليبرالية والبنائية في العلاقات الدولية.

جلسة بعد الظهر: ميثاق الأمم المتحدة والمبادئ الأساسية

- أهداف ومبادئ الأمم المتحدة.
- السيادة مقابل التدخل: مبدأ عدم التدخل والمسؤولية عن الحماية.
- دراسة حالة: تحليل التوتر بين السيادة وحقوق الإنسان في أزمة محددة

اليوم الثاني الأمم المتحدة الأساسية: الأجهزة الرئيسية

الجلسة الصباحية: مجلس الأمن والسلم والأمن

- التكوين، وإجراءات التصويت، وحق النقض.
- الأدوات: حفظ السلام، والعقوبات، وتفويض استخدام القوة.
- تحديات إصلاح المحكمة العليا والطريق المسدود

جلسة ما بعد الظهر: الجمعية العامة والمجلس الاقتصادي والاجتماعي

- الهيئة التدابيرية الرئيسية للأمم المتحدة: القرارات والسلطة الميزانية.
- المجلس الاقتصادي والاجتماعي: تنسيق العمل التنموي والإنساني.
- محاكاة: المشاركة في مناقشة وهمية للجمعية العامة حول قضية عالمية حالية.

اليوم الثالث عائلة الأمم المتحدة الموسعة: الوكالات والبرامج والقانون

الجلسة الصباحية: الوكالات والصناديق المتخصصة

- مؤسسات بريتون وودز: البنك الدولي وصندوق النقد الدولي.
- الجهات الفاعلة الإنسانية والإنمائية: اليونيسيف، وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي، وبرنامج الأغذية العالمي، والمفوضية السامية للأمم المتحدة لشؤون اللاجئين.
- الوكالات الفنية: منظمة الصحة العالمية، اليونسكو، منظمة العمل الدولية، منظمة الأغذية والزراعة.

جلسة بعد الظهر: القانون الدولي والعدالة

- دور محكمة العدل الدولية.
- المحكمة الجنائية الدولية والمحاكم الأخرى.
- إبرام المعاهدات وتدوين القانون الدولي

محتويات الكورس

اليوم الرابع الأمم المتحدة في العمل: الشركاء والقضايا الحرجية

الجلسة الصباحية: العمل مع الشركاء

- المنظمات الإقليمية: الاتحاد الأفريقي، والاتحاد الأوروبي، ورابطة دول جنوب شرق آسيا، ومنظمة الدول الأمريكية، وتعاونها مع الأمم المتحدة.
- دور المنظمات غير الحكومية والمجتمع المدني.

جلسة بعد الظهر: معالجة تحديات القرن الحادي والعشرين

- أهداف التنمية المستدامة: إطار للتنمية العالمية.
- تغير المناخ: اتفاقية الأمم المتحدة الإطارية بشأن تغير المناخ واتفاق باريس.
- ورشة عمل: تطوير مقترن مشروع لصندوق الأمم المتحدة لمعالجة هدف محدد للتنمية المستدامة

اليوم الخامس وجهات نظر نقدية ومستقبل التعددية

الجلسة الصباحية: الإصلاح والتحديات

- انتقادات لنظام الأمم المتحدة: البيروقراطية، وعدم الكفاءة، والعجز الديمقراطي.

أزمة التمويل والتبعية المالية

- سياسة القوة: تأثير الدول الخمس الدائمة العضوية والجهات المانحة الرئيسية.
- الجلسة بعد الظهر: المشروع الختامي والطريق إلى الأمام

- تمرير التخرج: في مجموعات، قم بتطوير مقترن إصلاح لجانب محدد من جوانب نظام الأمم المتحدة وقدمه إلى لجنة.

- مستقبل التعددية: التعامل مع المنافسة بين القوى العظمى، والقومية، والتقنيات الجديدة.

- المناقشة النهائية: هل لا يزال نظام الأمم المتحدة صالحًا لتحقيق غرضه في القرن الحادي والعشرين؟
- ملخص وخاتمة الدورة.

Terms & Conditions

Complete & Mail to future centre or email

Info@futurecentre.com



Cancellation and Refund Policy

Delegates have 14 days from the date of booking to cancel and receive a full refund or transfer to another date free of charge. If less than 14 days' notice is given, then we will be unable to refund or cancel the booking unless on medical grounds. For more details about the Cancellation and Refund policy, please visit

<https://futurecentre.net/>

Registration & Payment

Please complete the registration form on the course page & return it to us indicating your preferred mode of payment. For further information, please get in touch with us

Course Materials

The course material, prepared by the future centre, will be digital and delivered to candidates by email

Certificates

Accredited Certificate of Completion will be issued to those who attend & successfully complete the programme.

Travel and Transport

We are committed to picking up and dropping off the participants from the airport to the hotel and back.

Registration & Payment

Complete & Mail to future centre or email

Info@futurecentre.com



Registration Form

- **Full Name (Mr / Ms / Dr / Eng)**
- **Position**
- **Telephone / Mobile**
- **Personal E-Mail**
- **Official E-Mail**
- **Company Name**
- **Address**
- **City / Country**

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

.....

Payment Options

- Please invoice me
- Please invoice my company

Course Calander:

 26/01/2026 - 30/01/2026	Click Now
 27/04/2026 - 01/05/2026	Click Now
 27/07/2026 - 31/07/2026	Click Now
 26/10/2026 - 30/10/2026	Click Now

VENUES

 LONDON

 BARCELONA

 KUALA LUMPER

 AMSTERDAM

 DAMASCUS

 ISTANBUL

 SINGAPORE

 PARIS

 DUBAI

OUR PARTNERS


Knowledge المعرفة









 Microsoft








Chartered Institute of
Procurement & Supply

 CIM The Chartered
Institute of Marketing






Association of Chartered
Certified Accountants



 University of
East London









 Project
Management
Institute.







THANK YOU

CONTACT US

📞 +963 112226969

💬 +963 953865520

✉️ Info@futurecentre.com

📍 Damascus - Victoria - behind Royal Semiramis hotel

